
حكمت

  | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 5578 |   دو ش��نبه 8 بهم��ن 1397 | 21 جم��ادی الاول 1440 |  اذان ظه��ر: 12:17 | 
غروب آفتاب: 17:27 | اذان مغرب:46: 17 | نیمه شب شرعی:23:34 |      اذان صبح فردا: 05:41 | طلوع آفتاب فردا: 07:07 |

نما | حسین    کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88341654
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز 88862194 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

    محمدصادق عابديني
سينماي ايران چند سالي است كه دچار مشكل 
بزرگي به نام فقدان قهرمان در فيلم ها ش�ده 
است. نبود قهرمان از يك س�و و روي آوردن 
فيلمسازان ايراني به پرداختن به ضدقهرمان و 
فيلم هاي خنثي، تبعاتی اجتماعي در پي دارد. 
»محمد ديندار« مستندس�از و منتقد سينما، 
موضوع جاي�گاه قهرم�ان در س�ينما و علت 
فقدان آن در سينماي ايران را در مستندي به 
نام »قهرمان من كو؟« مورد بررسي قرار داده 
است. مستند قهرمان من كو؟ پس از پخش از 
شبكه افق سيما، با استقبال خوبي روبه رو شده 
و بازخوردهايي را در ميان چهره هاي سياسي، 
فرهنگي و س�ينمايي داش�ته اس�ت. ديندار 
در گفت وگ�و با »ج�وان« درباره عل�ت اينكه 
سينماي ايران قهرمان ندارد، توضيح مي دهد. 
سينماي ايران از بدو آغاز تا اوايل دهه 
70 سينمايي قهرمان محور است، اما از 
آن دوره به بعد قهرمان كم كم از سينما 
حذف ش�د. چرا س�ينماي ما به سمت 

حذف قهرمان رفت؟
در دهه 60، جامعه در فضاي دف��اع مقدس بود. 
میان م��ردم همدلي وجود داش��ت و آرمان هاي 
انقلاب اسلامي در جامعه برقرار بود. همین موضوع 
قهرمان پروري را در س��ینما رواج مي داد. شور و 
شوق و نشاط از جامعه به س��ینما تزريق مي شد 
و متقابلًا سینماگر نیز بر اس��اس همان نشاط به 
سوي س��اخت فیلم قهرمان محور مي رفت. ولي 
بعد از دوران دفاع مقدس مسئولان با اين بهانه كه 
دوران جنگ و دفاع تمام شده، ديگر به سینماي 
دفاع مقدس به طور جدي نپرداختند و از س��وي 
ديگر سینما ظاهر روشنفكرانه به خود گرفت و نگاه 
فیلمسازان ايراني به سمت جشنواره هاي خارجي 
فیلم متمايل شد كه ضدقهرمان بودند و به دنبال 

نمايش فضاي سیاه از جامعه بودند. 
ما با پديده اي به نام سينماي جشنواره اي 
روبه رو هستيم. جشنواره زدگي چقدر به 

ضرر سينماي ما تمام شد؟
نقش جش��نواره هاي خارج��ي در تغییر مس��یر 
س��ینماي ايران خیلي مهم است. آنها به فیلم هاي 
خاصي از س��ینماي ايران جايزه مي دادند و به آنها 
توجه مي كردند؛ فیلم هايي كه در آن جامعه ايراني 
چهره اي خسته با مردمي كه همیشه دچار مشكل 
هس��تند به تصوير درآمده بود. اغلب فیلمس��ازان 
هم وقتي مي ديدند چنین آثاري در جش��نواره ها 
ديده مي شوند و جايزه مي گیرند به سمت ساخت 

فیلم هاي مشابه گرايش پیدا كردند. 

نقش مديريت سينما كه امروزه در قالب 
س�ازمان س�ينمايي ديده مي شود، در 
شكل گيري س�ينماي بدون قهرمان و 

جشنواره اي چيست؟
مشكل اصلي ما اين است كه »مهندسي سینما« 
نداريم. س��ازمان س��ینمايي متولي صدور پروانه 
ساخت فیلم اس��ت و مي بینم كه محصولاتي كه 
پروانه مي گیرند، س��ینماي اجتماعي اس��ت، در 
حالي كه بايد سازمان س��ینمايي سبد متنوعي را 
براي سینماي ايران در نظر بگیرد. ما بايد سینمای 
كودك، ژانر سیاسي، سینماي پلیسي و ژانر اكشن را 
در اين سبد قرار دهیم. اگر ژانر كودك تقويت شود، 
سینماي ما هم داراي قهرمان خواهد بود چون ذات 
سینماي كودك، سینماي داراي قهرمان است، اما 
به دلیل سیاست هاي اشتباه سازمان سینمايي ما 

اين تنوع را در سبد سینماي ايران نمي بینیم. 
سينماي جشنواره اي ايران تحت تاثير 
كدام يكي از جريان هاي س�ينمايي در 

جهان قرار دارد؟
در كل س��ینماي ما چن��د دهه اس��ت كه تحت 
تاثیر س��ینماي اروپاس��ت. در س��ینماي اروپا، 
قهرمان مطرح نیست. درست برعكس سینماي 
امريكا، هند يا حت��ي ژاپن ك��ه در فیلم هايي كه 
مي سازند قهرمان سازي و سینماي خودشان را با 

قهرمان هايشان معرفي مي كنند. 
ش�ايد اين س�ؤال را بايد اول مصاحبه 
مي پرس�يدم، ولي تعري�ف قهرمان آيا 
لزوم�اً هم�ان كليش�ه هايي از جن�س 

»سوپرمن« يا »بت من« است؟ 
نه، اصلًا منظور از قهرمان اين نیست كه كسي حتماً 
بايد بجنگد و درگیري داشته باشد. يك دانشمند 
رياضي هم مي تواند در فیلم ه��اي علمي قهرمان 
باش��د. تعريف قهرمان اين اس��ت كه فردي بايد با 
مشكلي يا پلشتي بجنگد و براي رسیدن به هدف 
والايي بر آن پیروز شود. حال اين مشكل مي تواند 
يك بیماري باشد كه يك پزشك تلاش مي كند تا 
راه درمان آن را پیدا و به منافع عمومي خدمت كند. 
ارجحیت دادن منافع عمومي بر منفعت شخصي، 

مشخصه قهرمان است. يك پلیس كه با تبهكاران 
مبارزه مي كند تا فساد را از بین ببرد يا دانشمندي 
كه به دنبال كش��ف فرمولي علمي براي كمك به 

جامعه است هر دو قهرمان سینما هستند. 
ادبيات و فرهن�گ عامه ما سرش�ار از 
قهرمان اس�ت، ول�ي اينكه س�ينما از 
قهرمان خالي ش�ده، باعث دور ش�دن 

مردم از سينما نمي شود؟
دقیقاً همین طور است. من در مستند »قهرمان 
من كو؟« و مستند قبلي ام »جورچین«، مرحوم 
تختي را مثال زده ام. ما حتي در ادبیات عاشقانه 
هم داراي قهرمان هستیم، مانند منظومه عاشقانه 
»خسرو و شیرين« كه قهرمان عاشقانه دارد. در 
ورزش پورياي ولي و مرحوم تخت��ي را داريم. در 
دنیا چهره هاي علمي ايراني هستند كه شاخصند، 
دكتر حسابي را داريم كه شاگرد انیشتین بوده ولي 
هیچ فیلمي تا امروز درباره زندگي وي نساخته ايم. 
ما پروفسور س��میعي را داريم كه اگر در هر جاي 
ديگري غی��ر از ايران به دنیا آمده ب��ود تا به حال 
چندين فیلم بر اس��اس زندگي اش مي ساختند. 
دوران دفاع مقدس، سرش��ار از قهرمان اس��ت. 
وقتي مردم قهرمان را در سینما نبینند آن را پس 
مي زنند. هم��ان طور كه آم��ار داده اند 80درصد 
مردم ايران اصلًا به سینما نمي روند. ما سینماي 
ملي نداريم، آنچه هست يك سینماي گلخانه اي 
است. برخي فیلمسازان ايراني شمايل روشنفكري 
به خود گرفته اند، بعضي از اين فیلمساز ها حتي 
وقتي مي خواهند درباره دفاع مقدس فیلم بسازند 
با تحريف تاريخ جنگ تصويري سیاه از ارزش هاي 
دوران دفاع مقدس ارائ��ه مي دهند. اين در حالي 
اس��ت كه در دنیا هنوز درباره جنگ جهاني دوم 

فیلم سینمايي و مستند ساخته مي شود. 
چرا با وج�ود ظرفيت س�اخت فيلم بر 
اس�اس زندگ�ي قهرمان�ان ايراني كه 
اميدآفرين است، فيلمساز ايراني سراغ 

موضوعات تلخ و سياه مي رود؟
بخش��ي از اين موضوع به بودجه س��اخت فیلم ها 
باز مي گردد. اكثر فیلمس��ازان ايراني با اس��تفاده 
از بودجه ه��اي دولت��ي فیلم مي س��ازند و دغدغه 
فروش فیلم را ندارن��د، به همین دلیل برايش��ان 
مهم نیست كه مردم فیلمش��ان را ببینند. همین 
كه جشنواره هاي خارجي فیلم را بپسندد برايشان 
كفايت مي كند. در حالي كه در دنیا اگر فیلمسازي 
فیلمي ساخت كه فروش نداش��ت، امكان ساخت 
فیلم جديد برايش خیلي س��خت مي شود ولي در 
ايران فیلمسازي داريم كه هشت فیلم ساخته كه 
ديده نشده و شكست خورده ولي باز از دولت براي 
س��اخت فیلم بعدي بودجه مي گی��رد. اگر بخش 
خصوصي در سینماي ايران به درستي فعالیت كند 
به دلیل اهمیت بازگشت سرمايه هیچ وقت اجازه 

ساخت چنین فیلم هايي را نخواهد داد. 
مستند »قهرمان من كو؟« به دنبال اين 
اس�ت كه جايگاه قهرمان در س�ينماي 
ايران بازسازي شود، چقدر اميد داريد 

اين مستند به هدفش برسد؟
مس��تند بین مردم بازتاب هاي خیلي خوبي داشته 
است. از چهره ها هم نمايندگان مجلس، كارگردانان 
سینما، اساتید دانش��گاه و حتي معممین در فضاي 
مجازي پیغ��ام داده و از »قهرمان من كو؟« حمايت 
كرده اند. به نظرم مسئولان س��ینما بايد پاي چنین 
مس��تندي بیايند و پاس��خ دهند برنامه ش��ان براي 

قهرمان در سینما چیست و چه كاري انجام داده اند.

كارگردان مستند »قهرمان من كو؟« در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

جاي خالي قهرمان ايراني در سينما

ن�خ نامرئ�ي ك�ه پش�ت كلم�ات و ادبي�ات انق�اب 
اس�امي اس�ت و اي�ن ادبي�ات را مانن�د دانه ه�اي 
تس�بيح ب�ه ه�م ارتب�اط مي ده�د هم�ان تعه�د اس�ت. 
حسین اسرافیلي، شاعر پیشكسوت انقلاب در گفت وگو با »پايگاه 
خبري حوزه هنري« با بیان اينكه بعد از انقلاب اسلامي آثاري 
كه به وجود آمد در ادامه ادب ارجمند و گرانسنگ گذشته بوده 
اس��ت، اظهار كرد: پس از پیروزي انقلاب اسلامي مولفه هايي 
بر شعر وارد شد كه ماندگار اس��ت. وي ادامه داد: نخ نامرئي كه 
پشت كلمات و ادبیات انقلاب اسلامي است و اين ادبیات را مانند 
دانه هاي تسبیح به هم ارتباط مي دهد همان تعهد است. كافي 
است شاعران به ارزش ها توجه داش��ته باشند و به ضدارزش ها 
نپردازند، در آن صورت بسیاري از شعرها حتي عاشقانه اي نجیب 

هم شعر انقلاب اسلامي محسوب مي شوند. 
اسرافیلي اظهار داشت: ش��اعران جوان ادامه دهنده راه ادبیات 
ارزشمند گذشته ما هستند و در آثارشان مؤلفه هاي آرمانگرايي 
مشهود است، البته برخي از جوانان به ترانگي و پرداختن به مفاهیم 
اروتیك روي آورده اند كه اينها با گذشت زمان متوجه خواهند شد 
مسیر را اشتباه رفته اند. چند وقت قبل يكي از شاعران جواني كه 
شعرهاي اين چنیني در آثارش بسیار بود، شعري خواند كه نشان 
مي داد از اين فضا دلزده است و برايم اين رويكرد بسیار جالب بود. 
خود اين افراد هم به اين نتیجه رسیده اند كه گاهي توصیف برخي 

صحنه ها در شعر مستهجن است و از اين آثار خسته شده اند. 
اين شاعر با تأكید بر اينكه امروز ش��عر متعهدانه و آرمان گرايانه 
انقلاب اسلامي در جايگاه خوبي حضور دارد، عنوان كرد: در رابطه 

با استقبال مردم از شعر انقلاب بايد نظرسنجي باشد كه با مراجعه 
به دانشجويان، دانش آموزان و خانواده ها ببینیم مردم تا چه اندازه 
با ادبیات انقلاب اسلامي آشنا هستند. تیراژ كتاب هاي شعر بسیار 
محدود است. 2 تا 3هزار مدعي شاعري در كشور داريم، اما تیراژ 
آثارشان بسیار پايین است و نشان مي دهد خود شاعران به مطالعه 

علاقه  ندارند و تنها دوست دارند آثار خودشان را عرضه كنند. 
وي اف��زود: جامعه ما جامعه شعردوس��ت اس��ت و بس��یاري از 
ضرب المثل هاي ما لباس شعر بر تن دارند و بسیاري از مصراع ها و 
بیت ها تبديل به ضرب المثل شده اند. پشت هر وانت مي بینید يك 
بیت از شاعري نوشته شده است. مردم در كنار قرآن روي طاقچه 
حافظ دارند و دلمشغولي مردم شعر است، البته بستگي دارد كه 
ما شعر را چگونه ارائه دهیم. نحوه ارائه ما خیلي مهم است. شاعر 
بايد به اين مس��ئله توجه كند كه چرا در گذشته در آثار ما ابیات 
حكمت آمیز فراواني وجود داشت و در هر مورد اخلاقي، رفتاري، 

سیاسي، اجتماعي و ديني به اين گونه مفاهیم توجه مي شد.
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فقيه كامل كسی است كه مردم 

را از آم�رزش خدا مأي�وس و از 

مهربانی او نوميد نكند و از عذاب 

ناگهانی خدا ايمن نسازد.

 »نشان افتخار« 
تصويري از زنان در 40 سالگي انقاب

   مصطفي اندرزگو
مس�تند »نش�ان افتخار« ب�ا موض�وع جاي�گاه زن ايراني در 
پيش�رفت انقاب اس�امي و توانمندي هاي زنان در حوزه هاي 
مختلف در گروه اجتماعي و فرهنگي ش�بكه 2 توليد مي شود. 
مجتبي احمدي تهی��ه كننده و كارگردان اين مس��تند تلويزيوني 
گفت: نمي توان جاي��گاه زنان را ك��ه امروز دوش��ادوش مردان در 
جامعه فعالیت مي كنند ناديده گرفت و نمي ش��ود پیشرفت حضور 
زنان در عرصه هاي مختلف را در 40س��ال اخیر نديد چراكه حضور 
درخشان زنان در عرصه ورزش، سیاست، علم و حتي اقتصاد با آمار 
و ارقام مشخص قابل بررسي است. احمدي افزود: در يك مجموعه 
مس��تند كوتاه قطعاً نمي توان به جايگاه زن در 40سال اخیر تمام و 
كمال پرداخت اما مي شود با نمايشي گزارش گونه در يك مجموعه 
مستند چهارقسمتي با ارائه گوشه اي از اقدامات و پیشرفت به اين 
نكته رسید كه در 40سال اخیر بستري مناسب براي پیشرفت، رشد 
و شكوفايي خلاقیت و استعداد و توانمندي زن ايراني در هر گونه اي 

وجود داشته است. تهیه كننده مستند نش��ان افتخار اظهارداشت: 
به حضور سیاس��ي زنان در رأس كار دقت كنید، زنان هنرمند را در 
عرصه هاي مختلف از جمله سینما و تئاتر رصد كنید، میزان كسب 
مدال در مسابقات مختلف را بررسي كنید، به لحاظ مدارج علمي از 
ورود به دانشگاه گرفته تا اختراعات و اكتشافات و... را ملاحظه نمايید 
و حتي در حوزه هاي اقتصادي، پزشكي و... زن ايراني را با تمركز دنبال 
كنید تا متوجه شويد در 40س��ال اخیر زنان گاهي از مردان اطراف 
خود نیز پیشي گرفته و بدون كوچك ترين محدوديت براي رسیدن 

به اهداف شان مسیري پر تلاش را طي كرده اند. 
احمدي معتقد است زن ايراني حتي در جبهه ها و در طول دوران دفاع 
مقدس هم نقشي تاثیرگذار داشته و در كنار نقش مؤثر و مهم مادري 
و همسري توانسته است به عنوان يك سرمايه اجتماعي دوشادوش 

مردان در اعتلاي كشور قدم محكم بردارد. 
مجتبي احمدي درباره تیم تولید اين مجموعه مستند به يك اتاق 
فكر پويا اشاره كرد و گفت: بهزاد عادلي، محمد مبین و ياسر صادقي 
مشاوران محتوايي اين مجموعه مستند هس��تند. آزاده مختاري، 
محمدرضا پشوتن، سمانه مقدم در حوزه هاي تخصصي اجتماعي، 
ورزش��ي و سیاس��ي در كنار اين اثر فعال هس��تند. محمدعلي راد 
در شناس��ايي زنان فعال در اس��تان های مختلف با پروژه همكاري 
دارد و علي ناصري و مژگان رس��ولي از اعضاي گ��روه پژوهش اين 
مستند محسوب مي شوند. مديريت هنري و تصويري اين مستند 
برعهده میثم سوري اس��ت و علي كرماني كار تدوين و صداگذاري 
اين مجموع��ه فیلم مس��تند را با تیم��ش پیش مي برد. مس��تند 

افتخار« به زودي روي آنتن شبكه2 سیما مي رود.  »نشان 

    سيدمرتضي ذاكر
س�ينماي م�ا از ري�ل خ�ارج ش�ده اس�ت، يعن�ي 
قط�ار در باتاق�ي م�ي رود ك�ه س�ينما نيس�ت.

 ۸0-70درص�د فيلم هايي كه به اس�م س�ينما به خورد 
ما مي دهن�د اصاً ب�ا هيچ اس�تاندارد س�ينما و فيلم و 
هن�ری همخوان�ي ن�دارد و خ�ارج از اي�ن ريل اس�ت. 
سعید مستغاثي منتقد تلويزيون و سینما در گفت وگويي كه 
با تسنیم انجام داده، ضمن اشاره به اين مطالب مي افزايد: اگر 
مراقب نباشیم و توجه نكنیم س��ینما ما را با خود مي برد، نه 
تنها سینما كه همه ابزارهاي دنیاي مادي اين چنین است 
و سینما در صدر آن است، سینما عصاره تمدن مدرن است. 
اين امر عجیبي نیس��ت. در همه اين دوره ها كس��اني سعي 
كردند برگردند و گفتمان انقلاب را در فیلم هاي خود بیاورند 
اعم از فیلمسازان و برخي از مسئولان كه زحمات آنها را قدر 
مي دانیم اما به گمانم س��ال 89 يا 90 بود كه جش��نواره اي 

برگزار شد كه همه فیلم ها درباره خیانت و مهاجرت بود. 
اين منتقد برجسته سینما با اشاره به اينكه وقتي به دولت 
يازدهم رسیديم در سرازيري بسیار مهیبي قرار گرفتیم، 
مي گويد: در اينجا فیلم هاي ش��انه تخ��م مرغي- كه در 
دوره هاي قبل در بقالي ها يافت مي شد- در جريان اصلي 
سینما وارد ش��د. قبل از آن، جرئت پیدا نمي كرد يا اجازه 
نمي دادند يا نمي آمدند ولي در اينجا در صدر جريان اصلي 
سینماي ما نشست و آن سینماي سوپر فیلمفارسي وارد 
شد. الان به جز موارد اس��تثنايي كه در سال شايد 5- 4 
مورد باشد سینماي ما به يك س��ینماي پوك و خالي از 

مغز رسیده است. 
وي مي افزايد: يكي از معدود سینماهايي كه در دنیا در دربار 
شكل گرفت سینماي ايران بود كه توسط مظفرالدين شاه 
وارد مي شود و اولین كارگردان سینماي ما مظفرالدين شاه 
است! اين سینما يا بايد به خیانت و مهاجرت بچسبد كه براي 
قشر محدودي است يا به شوخي هاي ابلهانه بچسبد و ملت 

را ابله فرض كند. 
مستغاثي با تأكید بر اين مس��ئله كه يكي از نقاط اشتراك 
سینماي ما با سینماي غرب و سینماي جهان اين است كه 
سینما تنها مورد وارداتي است، خاطر نشان مي كند: اردشیر 
ريپورتر يكي از بنیادهاي سینماي ايران را مي نهد. او آقاي 
عبدالحسین سپنتا را به هند و نزد »انجمن پارسیان هند« 
مي فرستد تا فیلم بسازد و س��ینماي ايران جلو بیايد. از آن 
طرف دفتر اش��رف و دفتر فرح را داريم ك��ه حضور پررنگي 
در سینماي فارسي داشتند. خب اينها سینما را براي چه به 

راه انداختند؟ براي س��رگرمي؟ براي اعتلاي هنر و فرهنگ 
ايران؟ آنچه سینما براي آن وارد ايران شد، هويت زدايي دين 
و ريش��ه هاي ملي ايرانیان بود. اين سینما ظاهراً يك برنامه 
داشت كه هويت زدايي و اسلام زدايي كند. براي همین است 
كه فیلمفارس��ي همه زندگي ايرانی��ان را در كاباره و اخلاق 
كاباره اي تبلیغ مي كند و براي همین س��ینماي به اصطلاح 

»موج نو«، آن طور پرده دري مي كند. 
اين منتقد سینما و تلويزيون با اشاره به اينكه شما مي بینید 
فیلم هايي كه بعد از اواخر دهه ۷0 مي آيد چیزي كه در اين 
فیلم ها فراتر از همه چیز است نوعي اشاعه سبك زندگي 
غربي و كوبیدن س��بك زندگي ايراني اس��ت، مي افزايد: 
اينها چیزهايي اس��ت كه در اين فیلم ها رواج دارد. خیلي 
زياد ه��م رواج دارد. مي بینید ك��ه در آن حجاب تخطئه 
مي ش��ود، حريم محرم و نامحرم تخطئه مي شود، اصول 
اس��لامي همانند قصاص تخطئه مي ش��ود، برخي احكام 
اسلام به تمسخر گرفته مي شود. در واقع اين چیزي است 
كه سال هاي سال بوده است. چیزي كه امروز سینماگران 
ما انجام مي دهند در واقع طرحي است كه ۷0 سال پیش 

سازمان سیا ريخته است. 
مس��تغاثي در ادامه مي گويد: در مجموع مي خواهند اين را 
به ما القا كنند كه ش��ما هیچ چیزي نداريد. القاي اين تفكر 
كه »همه چیز ش��ما از غرب اس��ت« يا »همه تكنولوژي و 
همه علم و دانش و هنر آنجاس��ت«. امام خیلي بیان كردند 
كه مي خواهیم كش��ور را خود اداره كنیم ولي مديران اين 
چنی��ن نبودند. همین الان ه��م مي گويند تنه��ا مزيت ما 
آبگوشت بزباش است، يعني ديگر حتي نیاز به »نفوذ« هم 
ندارد تا وقتي اين تفكر را در آدم ها داريد كه متأسفانه حتي 
در بچه هاي انقلابي هم هست، البته اين طور هم نیست كه 
بگويیم فلاني مزدور فلان جاست. خیلي كمتر از اين هستند 

كه مزدور هم باشند.

شاعر پيشكسوت انقاب:

»تعهد« نخ تسبيح ادبيات انقاب اسامي است

80درصد م��ردم اي��ران اصلًا به 
س��ينما نمي روند. ما س��ينماي 
مل��ي نداري��م، آنچه هس��ت يك 
س��ينماي گلخان��ه اي اس��ت. 
برخي فيملسازان ايراني شمايل 
روش��نفكري به خ��ود گرفته اند

 رضا رويگري با يك كمدي
به تلويزيون مي آيد

تصويرب�رداري مجموعه تلويزيون�ي »دنياي گمش�ده« با 
انجام تس�ت گريم نهايي بازيگران آغاز شد و رضا رويگري 
بع�د از مدت ه�ا ي�ك س�ريال تلويزيون�ي ب�ازي مي كند. 
تصويربرداري مجموعه تلويزيوني »دنیاي گمشده« به كارگرداني 
امین اماني و تهیه كنندگي شاهرخ نوبخت به تازگي در تهران آغاز 
شده و براس��اس برنامه ريزي هاي انجام گرفته تا اواخر سال نیز 
ادامه خواهد داشت. لوكیشن هاي اين سريال در تهران و برخي 
از مناطق حومه قرار دارد و گروه اين روزها در خانه اي در شمال 
تهران حضور دارند. »دنیاي گمشده« قرار است از 1۷فروردين ماه 
سال آينده روي آنتن شبكه دوم سیما رود، به همین خاطر از چند 
هفته آينده مراحل فني نیز همزمان با تصويربرداري آغاز خواهد 

شد تا سريال براي پخش بموقع آماده شود. 
»دنیاي گمشده« به نويسندگي كیاوش زارع طلب يك كمدي 
موقعیت است. داس��تان اين مجموعه درباره يك روحاني جوان 
اس��ت كه در يك روس��تاي دورافتاده به همراه مادرش زندگي 
مي كند. او يك زندگي س��اده روس��تايي دارد كه ناگهان باخبر 
مي شود در تهران يك كارخانه ورشكس��ته به ارث برده است و 
همچنین داراي دو خواهر و دو برادر ناتني است كه به لحاظ رفتار 

اجتماعي و خلق و خو با او تفاوت هاي بسیاري دارند... 
...........................................................................................................
 اعام ويژه برنامه هاي 40  سالگي انقاب

در جشنواره موسيقي فجر 
ب�ا  همزم�ان  و  انق�اب  40س�الگي  مناس�بت  ب�ه 
س�ي وچهارمين جش�نواره موس�يقي فج�ر، ويژه برنام�ه 
نشس�ت هاي تخصص�ي موس�يقي اي�ران، ب�ا اج�راي 
رض�ا مه�دوي از رادي�و گفت وگ�و پخ�ش خواه�د ش�د. 
بررس��ي چالش ها و عدم تحقق قانون حمايت از مؤلف و مصنف 
در موسیقي ايران، بررسي عملكرد نهادهاي آموزشي در ايران، 
راهبردهاي آموزش موسیقي ايراني به كودكان و تاثیر تحولات 
فرهنگي و اجتماعي در موسیقي ايران از جمله موضوعاتي است 

كه در ويژه برنامه راديو گفت وگو به آن پرداخته مي شود. 
همچنین بررس��ي وضعی��ت موس��یقي ايران��ي در مواجهه با 
چالش هاي جهاني ش��دن و پیامدهاي آن و همچنین بررس��ي 
تاثیر جريانات موازي در سیاستگذاري موسیقي ايران دو موضوع 
ديگري است كه در روزهاي پاياني جشنواره با حضور مهمانان 

مختلف بررسي مي شود. 
...........................................................................................................

 مرور خاطرات انقاب 
در »تهران، خيابان انقاب«

برنام�ه »ته�ران، خيابان انقاب« به مناس�بت 40س�الگي 
انق�اب اس�امي ب�ا پخ�ش ترانه ه�اي انقاب�ي و م�رور 
رويداده�اي تاريخ�ي از رادي�و ته�ران پخ�ش مي ش�ود. 
امیر كشاني تهیه كننده برنامه با اعلام اين خبر گفت: ويژه برنامه 
»تهران، خیابان انقلاب« در آس��تانه پیروزي انقلاب اسلامي با 
بخش هاي نوس��تالژيك و خاطره انگیز تدارك ديده شده است. 
»روزش��مار انقلاب« از بخش هايي است كه به مرور رويدادهاي 
انقلابي اختصاص يافته است. وي با اشاره به مرور برگزيده اي از 
آثار انقلابي خاطر نشان كرد: معرفي فیلم ها و سريال هاي انقلابي 
و هر آنچه محتواي انقلابي داش��ته باش��د در بخش »سكانس 

انقلاب« تهیه شده است كه تقديم حضور مخاطبان مي شود. 
علاوه ب��ر اي��ن، گفت وگوي ويژه ب��ا ش��خصیت هاي انقلابي از 

بخش هاي شنیدني اين برنامه است. 
»تهران، خیابان انقلاب« كاري از گ��روه مديريت و برنامه ريزي 
شهري راديو تهران است كه هر روز جز جمعه ها از ساعت 11 تا 

11:40 روي موج اف. ام رديف 94 مگاهرتز به آنتن مي رود. 
...........................................................................................................

 »كليدكليد، دسته كليد« 
دوباره به بازار آمد

مجموع�ه  ش�عر »كليدكلي�د، دس�ته كلي�د« س�روده 
قرب�ان  حديث�ه  تصويرگ�ري  ب�ا  كش�ايي  اك�رم 
ب�راي دومي�ن ب�ار وارد ب�ازار كت�اب ك�ودك ش�د. 
اكرم كشايي در اين اثر كه براي مخاطبان بالاي پنج سال خلق 

كرده است، مهارت هاي فردي و رفتاري را آموزش مي دهد. 
همچنین تصويرگري هاي كتاب با تكیه ب��ر تقويت قوه تخیل، 

داستاني موازي را براي مخاطبان روايت مي كند. 
»كلیدكلید، دسته كلید« مشتمل بر 12قطعه شعر است. هر كدام 
از اين اشعار موضوعي مجزا داش��ته و دنیاي متفاوتي را تصوير 
مي كنند. اب��زار، حیوانات، محیط زندگي و تعاملات بخش��ي از 

موضوع هايي است كه اين كتاب به آنها پرداخته است. 
»عكس لباس��م«، »قورباغه«، »ب��رگ درخت آل��و«، »باباي 
ستاره«، »چتر«، »كلید كلید، دسته كلید«، »آرزوي مورچه« 
و... برخي از اش��عاري اس��ت كه در اين كتاب منتشر شده اند. 
بر همین اس��اس، اين كتاب تاكنون جاي��زه دوم پانزدهمین 
جشنواره كتاب رش��د و لوح تقدير دوازدهمین جشنواره شعر 

فجر را دريافت كرده است.

محمد صادقي     ديده بان

    خبر

 معاون رسانه ملي: نماهنگ، محملي
براي بيان معارف انقاب اسامي است

مرتضي ميرباقري، معاون س�يما در نخس�تين جش�نواره مل�ي نماهنگ 
فجر با تأكي�د بر اهميت برپايي اين جش�نواره گفت: اي�ن روزها نماهنگ 
يكي از مهم ترين و ش�اخص ترين س�اختارها در انتقال پيام به مخاطبان 
به ش�مار مي آيد و رس�انه ملي نيز براي اين امر مهم اهميت قائل اس�ت. 
 وي افزود: رسانه ملي، رسانه اي است كه بايد صداي انقلاب و جمهوري اسلامي 
را مطرح كند و اين رسانه نماد جمهوري اسلامي اس��ت. میرباقري تأكید كرد: 
محتوايي كه اين رس��انه بايد مطرح كند و بیش از ه��ر موضوع ديگري در طرح 
آن كوشا باش��د، معارف و مقاصد انقلاب و جمهوري اسلامي است. در واقع اين 

مأموريت اصلي و اساسي رسانه ملي است كه بايد در انجام آن اهتمام بورزد. 
معاون سیما ادامه داد: ما در همه حوزه ها و بخش هاي سازمان تلاشمان اين است 
كه بتوانیم اين صدا را رسانه اي كنیم، يعني بتوانیم در همه ساختارهايي كه امكان 
برنامه س��ازي وجود دارد، اين محتوا را مطرح كنیم و در اختیار مخاطب بگذاريم، 
يكي از اين ساختارها مي تواند نماهنگ باشد. وي با اشاره به مفهوم معارف و مقاصد 
انقلاب و جمهوري اسلامي گفت: اين معارف بايد بتوانند در فضاي فقهي و حتي علوم 
تجربي نمود پیدا كنند. میرباقري با اشاره به مفهوم تبیین مقاصد انقلاب اسلامي 
ايران گفت: اين معارف عظیم توسط حكمايي همچون حافظ، سعدي، ابن عربي، 
علامه طباطبايي و امام)ره( در اختیار ما گذاشته شده است و اگر بنا باشد اين مفاهیم 
تجسم پیدا كند بايد براساس مقاصد انقلاب شكل بگیرد. معاون سیما خاطرنشان 
كرد: يكي از مفاهیم انقلاب اسلامي موضوع آزادي است. اينكه اگر ما از درون آزاد 
نشويم، هیچ گاه نمي توانیم در جامعه آزاد باشیم از انديشه هاي مهمي است كه ائمه 

براي ما به ارمغان آورده اند و متأسفانه به اين بعد از آزادي كمتر توجه مي شود.

سعيد مستغاثي منتقد سينما و تلويزيون: 
قطار سينما از ريل خارج شده و به سمت باتاق مي رود!


